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گفت وگو

حسين کمالي فعال سياسي اصلاح طلب ودبيرکل 
حزب اسلامي کار، درفاصله سال هاي ۶۸ تا ۸۰ 
درراس وزارت کارو امور اجتماعي قرارداش��ت؛ 
کمالي درس��ال ۶۸ جانشين ابوالقاسم سرحدي 
زاده شد و در سال ۸۰ جايش را به صفدرحسيني 
داد. اوهمچنين در کارنامه اش سه دوره نمايندگي 
مجلس ش��وراي اس��لامي و يک دوره قائم مقام 
وزارت بازرگاني را دارد.وي مشاور عالي مرحوم 
آيت الله هاشمي رفسنجاني نيزبوده است. کمالي 
درگفتگو با مهردرباره مس��لک سياسي روحاني، 
ليس��ت شوراي ش��هراصلاح طلبان وهمچنين 
آينده ش��هرداري تهران سخن گفت. وي معتقد 
اس��ت که روحاني امروزتغييرات زيادي داش��ته 
و مانند روحاني ۳۵ س��ال پيش نيس��ت. دبيرکل 
حزب اس��لامي کارهمچنين درباره سهم خواهي 
برخي احزاب اصلاح طلب در تهيه ليست شوراي 
ش��هر تهران گفت: »برخ��ي احزاب بايد رعايت 
مي کردند تا س��هم بيش��تري برندارند.« کمالي 
درباره گزينه شهرداري تهران اظهار کرد: »اينکه 
برخي مي گويند شهردار تهران بايد »چهره ملي« 
باش��د، صحيح اس��ت.« مشروح گفتگوی مهر با 

حسين کمالي به شرح ذيل است:
��� آق�اي روحان�ي ب�ار ديگر به عن�وان رئيس 
جمهور کش�ورمان انتخاب شد. اصلاح طلبان 
مانند ۴ س�ال پيش از روحاني حمايت کردند. 
جري�ان اصلاح�ات قاعدت�ا در دول�ت يازدهم 
انتظارات و خواس�ته هايي از روحاني داش�ت؛ 
ح�الا اينک�ه چ�ه مقدار از آن ها برآورده ش�د و 
چه مقدار برآورده نش�د، بحث ما نيس�ت. فکر 
مي کنيد انتظارات و خواسته هاي اصلاح طلبان 

در دولت دوازدهم از روحاني چه باشد؟
اص��لاح طلب��ان در دو مرحله نس��بت به انتخاب 
آق��اي روحان��ي اعلام موضع کردن��د؛ يکي در 
س��ال ۹۲ که در آن مرحله اجماعي بر اس��اس 
ضروت ه��اي وق��ت صورت گرف��ت و به عنوان 
حامي��ان آق��اي روحاني در صحن��ه حضور پيدا 
کردن��د. البته چون اي��ن اجماع در آخرين روزها 
و س��اعات اتفاق افتاد، ش��ايد نتوانستند نقشي را 
ک��ه در اي��ن دور)انتخابات ۹۶( در حمايت از وي 
ايف��ا کردند، به عه��ده بگيرند.مجموعه اصلاح 
طلب��ان در دور دوم از مدت ه��ا قب��ل بررس��ي و 
مطالع��ات وس��يعي را درباره انتخابات رياس��ت 
جمه��وري انجام دادند. مطالعات و برنامه ريزي 
و سياس��ت گذاري هاي خوبي صورت گرفت و 
همزماني آن با انتخابات ش��وراهاي ش��هر باعث 
ش��د ت��ا کميته کارگروه ارزياب��ي و برنامه ريزي 
شوراي عالي اصلاح طلبان در دو بخش نسبت 
به توليد برنامه اقدام کند. يکي برنامه ريزي براي 
نحوه پيروزي در انتخابات شوراها، اداره شوراها 
و نحوه اداره ش��هر؛ الان ش��وراي ش��هر برنامه 
جام��ع و کاملي را در اختيار دارد.درباره رياس��ت 
جمهوري هم همين کارگروه برنامه مورد نياز را 
تهيه کرد. البته در رياست جمهوري يک تفاوت 
وجود داشت که علاوه بر کارگروه برنامه ريزي 
و سياستگذاري شوراي عالي اصلاح طلبان، خود 
دوس��تان حاضر در ستاد انتخاباتي آقاي روحاني 
هم مش��غول بودند؛ آن ها هم برنامه ريزي هاي 
جداگانه اي داشتند اما آنچه به صورت منسجم 
تدارک ديده ش��د، توس��ط همين کارگروه بود. 
اص��لاح طلب��ان نظرات خ��ود را در قالب همين 
برنامه ه��ا که بعضا در برنامه هاي اعلامي رئيس 
جمهور هم حضور داش��ت، اعلام مي کردند. در 
واقع گفتمان تعاملي که بايد ميان اصلاح طلبان 
و اعتدال و دولت روحاني شکل بگيرد، در همين 

برنامه ها مستتر است.
��� اج�ازه بدهي�د من روي اي�ن توقعات ريزتر 
بش�وم؛ به هر حال آقاي روحاني در س�ال ۹۲ 
گزين�ه ابت�دا مقب�ول اصلاح طلب�ان نبود و اين 

جري�ان بناب�ر ش�رايطي ترجي�ح داد که از وي 
حمايت کند. اصلاح طلبان انتظار داش�تند که 
روحاني بتواند اين جريان را از گوش�ه نش�يني 
سياس�ي خ�ارج و فضا را ب�راي اصلاح طلبان 
باز کند. چه قدر از آن انتظارات برآورده ش�د و 
حالا امروز اصلاح طلبان در دولت دوازدهم چه 

انتظاراتي از رئيس جمهور خواهند داشت؟
اصلاح طلبان در س��ال ۹۲ کانديداي خاصي را 
پيش��نهاد نداده بودند و در هيچ يک از جلس��ات، 
تصميم گيري درباه نامزدي فرد خاصي صورت 
نگرفت��ه ب��ود و اينکه ف��ردي کانديداي اصلي و 
ف��رد ديگ��ر کانديداي فرعي باش��د، نبود. حالا 
اينک��ه در ذه��ن افراد اين مس��اله به وجود آمده 
باش��د که فردي در جريان اصلاحات نزديک تر 
ي��ا دورتر اس��ت ي��ا مقبول اص��لاح طلبان قرار 
مي گي��رد ي��ا خير، بحثي اس��ت که به يک جمع 
بندي و اعلام نظر هم نرسيده بود؛ بعضي از يک 
کانديدا و بعضي ديگر از کانديداي ديگر حمايت 
مي کردند. اکثر قريب به اتفاق هم نظر داش��تند 
که اگر هاشمي رفس��نجاني کانديدا ش��د، از وي 
حمايت بشود.بعد از اينکه هاشمي کنار رفت، بايد 
روي بقي��ه افراد حاضر در صحنه گفتگو صورت 
مي گرفت. از آن هايي که باقي مانده بودند، ميان 
دو نف��ر بح��ث و گفتگو ش��د و در نهايت جمع به 
اين نتيجه رس��يد که حمايت از روحاني صورت 
بگيرد. اين حمايت در آن زمان منوط به تعهدات 
روحان��ي نبود ک��ه مثلا آقاي روحاني بگويد من 
اين کارها را انجام مي دهم و در مقابل ش��ما از 
من حمايت کنيد؛ در حقيقت ش��رط و ش��روطي 
از هي��چ ط��رف چه آقاي روحان��ي و چه اصلاح 
طلبان وجود نداش��ت اما آقاي روحاني در مس��ير 
مبارزات انتخاباتي خود، در حوزه مسائل سياسي 
و اقتصادي و فرهنگي وعده هايي داد که نزديک 
ب��ه تفکر اصلاح طلبان بود. اينکه اصلاح طلبان 
در دور دوم)انتخاب��ات ۹۶( همگي آس��تين ها را 
ب��الا زدن��د و همه جانب��ه به نفع آقاي روحاني به 

صحنه امدند، در دور نخست به اين صورت نبود 
و کمتر بود.آقاي روحاني رئيس ستادي را براي 
خود انتخاب کرد که روي حساب و کتاب بود و 
توانست تعامل خوبي با اصلاح طلبان، گروه هاي 
ميان��ه و حت��ي اصولگرايان ايج��اد کند. اصلاح 
طلبان نيز توانس��تند تمامي احزاب اصلاح طلب 
را حول آقاي روحاني جمع کنند. س��تاد ويژه اي 
که روحاني به وسيله محمد شريعتمداري ايجاد 
کرده بود و من مس��ئول آن س��تاد بودم، توانست 
بخ��ش عم��ده اي از آراي پراکن��ده در جامعه را 

تجميع کند و در سبد آراي وي بريزد.
آي�ا معتقديد که روحاني نس�بت به ���۴ س�ال 

پيش »اصلاح طلب تر« شده است؟
نمي توان��م بگويم اصلاح طلب؛ مي توانم بگويم 

که تفکراتش تغييرکرده چون خود آقاي روحاني، 
مدعي اصلاح طلبي نيست. روحاني مي گويد من 
ميانه رو هستم اما خب تفکرات امروز روحاني با 
تفکرات ۲۰ سال پيش وي، کاملا متفاوت است؛ 
چون من ۳۵ س��ال با روحاني ارتباط کاري دارم 
و تفکرات وي به مروز زمان تغيير کرده اس��ت؛ 
روحاني امروز، روحاني ۳۵ س��ال پيش نيس��ت و 
بس��يار متفاوت ش��ده است. به نظر من اين اتفاق 
صحيحي اس��ت؛ چون اين ها که چوب و س��نگ 
نيستند! نظرات امروز روحاني نسبت به آنچه ۳۵ 
س��ال پيش داشته، اگر نگوييم اصلاح طلبانه اما 
مي تواني��م بگوييم بس��يار اجتماع��ي تر و قابل 

پذيرش تر در جامعه شده است.
��� آقاي روحاني در ايام انتخابات، اظهاراتي را 
درباره سال هاي دهه ۶۰ به خصوص اتفاقات 
سال ۶۷ مطرح کرد؛ آيا چنين اظهاراتي را در 
جهت تغيير تفکرات روحاني مي دانيد يا اساسا 
طرح اين موضوعات را اشتباه تلقي مي کنيد؟

من فکر مي کنم اس��اس اش��تباه به صدا و س��يما 
باز مي گردد؛ صدا و س��يما اين کاره نيس��ت و بلد 
نيس��ت! صدا و س��يما در برگزاري مناظره ها و 
همچنين در زمان برگزاري انتخابات، اشتباهات 

اساسي داشت.
��� بنابراين شما اظهارات آقاي روحاني پيرامون 

دهه ۶۰ را نوعي بداخلاقي مي دانيد؟
ببينيد! شما از خبرگزاري مهر بيرون بياييد! و در 

زمينه اي که من دارم صحبت مي کنم بياييد.
��� شما مي فرماييد دو طرف يکديگر را تخطئه 
کردن�د؛ اما آي�ا واقعا جنس اظهاراتي که آقاي 
رئيسي مطرح مي کرد با جنس اظهارات آقاي 
روحان�ي يکي ب�ود؟ آقاي روحاني موضوعي را 
زير سوال برد)اعدام اعضاي سازمان منافقين 
در س�ال ۶۷( که اس�اس نظام را زير س�وال 
مي بُ�رد ام�ا اظهارات آقاي رئيس�ي صرفا، نقد 

سيستم تحت مديريت دولت يازدهم بود.
خير؛ اين برداشت شماست. من ديدم که تخطئه 
اصل وفرع نظام درمذاکرات طرفين وجود داشت. 
يکي مي گويد که اعدام هاي فلان سال چه جور 
بود و فرد ديگرهم مي گويد که تاکنون هيچ کاري 
در اين نظام انجام نشده است؛ چه تفاوتي به لحاظ 
آس��يب رس��اندن به اعتماد و سرمايه اجتماعي، 

ميان اين دو وجود دارد؟
ح��رف نامزده��اي طرف مقابل اي��ن بود که به 
جزدولت هاي نهم و دهم، عنان کاردولت همواره 
دراختي��ار يک جناح خاص بوده اس��ت. نقد آنها 
بيش��ترمعطوف به ن��وع خاصي از تفکرمديريتي 

بود نه کل ساختار نظام و انقلاب.
خير؛ همگي اين ها قصه اس��ت! آنچه بود، دامن 
زدن به نوعي بداخلاقي توسط صدا و سيما بود؛ 
در انتخابات ۸۴ و ۸۸ هم اين کار را مرتکب شدند؛ 
بخشي از آن وقايع ناشي از رفتار بدي بود که صدا 
و سيما مروجش بود. ما نبايد اصل کارآمدي نظام 
را تحت هيچ شرايطي زير سوال ببريم. شما وقتي 
درباره يک نظام صحبت مي کنيد، داريد از خون 
شهدا، جانبازان و همه کساني که زحمت کشيدند 

و امروز نيستند، صحبت مي کنيد.
��� آق�اي کمال�ي! در خصوص نوع ادبيات آقاي 
روحاني که شما فرموديد از سال ۹۲ به جريان 
اصلاح�ات نزدي�ک ت�ر ش�ده و از طرف�ي هم 
فرمودي�د در دول�ت دوازدهم ادامه پيدا خواهد 
کرد، مي خواهم سوال بپرسم. به نظر شما اين 
ادبي�ات اص�لاح طلبانه آق�اي روحاني چه قدر 
مي تواند فضاي سياس�ي را به س�مت راديکال 

شدن با نهادهاي حاکميتي بکشاند؟
آق��اي روحاني بخش��ي از حاکميت اس��ت و در 
مقاب��ل آن تعريف نمي ش��ود. از طرف ديگر اگر 
آق��اي روحاني بخواه��د فعاليت مديريتي خوبي 
داش��ته باش��د، به فضاي توام با آرامش نياز دارد؛ 
بنابراين روحاني طبيعتا نبايد به سمت راديکالي 
کردن فضا حرکت کند. هميشه کسي که براي 
اداره جامع��ه از آرام��ش اس��تفاده مي کند، مدير 
است و در مقابل افراد ناراضي از اغتشاش بهره 
مي برند. بنابراين روحاني نبايد به سمت راديکال 
ک��ردن فض��ا حرکت کند و نخواهد کرد. روحاني 
از هوش��ياري لازم براي حرکت نکردن در اين 

مسير برخوردار است.
��� خ�ب! اگ�ر روحاني بخواهد مطالبات اصلاح 
طلبان را با صداي رس�ا عنوان کند، چه خواهد 

شد؟
مطالبات اصلاح طلبان اصلا عنوان نش��ده که 
بخواهد فضا را راديکالي کند. برنامه ها را خود ما 
اعلام کرديم و همه اين برنامه ها در جهت تامين 

منافع ملي و حفظ نظام اسلامي است.
��� بخشي از مطالبات اصلاح طلبان از روحاني، 
رفع حصر بوده؛ مس�اله اي که بارها از س�وي 

بزرگان پاسخ داده شده است. 
طبيعت��ا ه��ر اتفاق��ي که در جامع��ه رخ مي دهد، 
قابل گفتگو اس��ت. همه موضوعات و مس��ائل 
که موضوع اختلاف است بايد در چارچوب هاي 
قانوني پيگيري ش��ود؛ اصلا ما به درس��ت و غلط 
بودن آن هم کار نداريم. کس��اني که خواس��تار 
نظم اجتماعي هس��تند بايد همگان را به س��مت 

قانونمداري و رفتارهاي قانوني هدايت کنند. اگر 
م��ا ام��کان گفتگو و اظهار نظر را برداريم، کار را 
پيچيده و س��خت مي کنيم؛ اين به نفع دولت و 
نظام و مردم نيست. اصلاح طلبان مي گويند که 
درباره ۸۸ بايد پيگيري ش��ده و پاس��خ داده شود. 
رئيس جمهور هم مي گويد، من مشغول پيگيري 
اين مسائل در چارچوب هاي قانوني هستم؛ اين 

که چيز بدي نيست.  
��� اين روزها، بحث درباره چيدمان کابينه دولت 
دوازدهم داغ ش�ده؛ گمانه زني هاي زيادي هم 
درباره اين موضوع مطرح ش�ده اس�ت. اگر ما 
قائل به س�ه جريان سياس�ي در کشور باشيم، 
يعن�ي اص�لاح طلب، اصولگ�را و ميانه رو، فکر 
مي کنيد آقاي روحاني در آينده به کدام يک از 

اين سه جريان ميدان بيشتري بدهد؟
آن چيزي که واضح و مشخص است، بيشترين 
جمعيت��ي ک��ه از آقاي روحان��ي در امر انتخابات 
حمايت کرد، اصلاح طلبان بودند. البته خود آقاي 
روحاني در جامعه راي خوبي دارد. شايد درگذشته 
نظرات شخصي وي براي مردم شناخته شده نبود 
و م��ردم در قال��ب آن انديش��ه ها به روحاني نگاه 
نمي کردند اما امروز چنين نيست؛ امروز وضعيت 
فرق کرده است؛ روحاني،  امروز در حال تبديل 
ش��دن به يک سرمايه اجتماعي است و تفکرات 
وي ب��راي بس��ياري از افراد م��ورد پذيرش واقع 
ش��ده اس��ت. بنابراين جداي از اصلاح طلبان که 
نقش حمايتي خوبي از روحاني داشتند، خود وي 
هم در جامعه داراي راي اس��ت.روحاني تلاش 
کرده با نظرات و آرايي که از خود بروز مي دهد، 
از هم��ه طيف ه��اي فک��ري اس��تفاده کند؛ اين 
وضعيت در دولت آقاي هاشمي هم وجود داشت. 
در دولت هاشمي مي ديديم که هم از احزاب چپ 
حضور داشتند و هم از حزب موتلفه. مديريتي که 
وجود داشت، همه را دور يکديگر جمع مي کرد. 
تفکري که روحاني در حال نمايندگي آن است، 
وسط راه رفتن و ميانه راه رفتن نيست بلکه معتدل 
حرکت کردن اس��ت. معت��دل حرکت کردن به 

معني ميانه جدول حرکت کردن نيست.
دول�ت  از  ک�ه  مثال�ي  ب�ه  توج�ه  ب�ا   ���
مرحوم هاش�مي زديد، دريافتم از تعريف شما 
ازاعتدال اين اس�ت که اگر۱ نفر اصلاح طلب 
در کابين�ه حض�ور دارد، در مقاب�ل ۱ نف�ر ه�م 

اصولگرا باشد.
خير اين طور نيس��ت. دردولت امروز روحاني از 
همه طيف ها حضور دارند؛ از اصولگرا تا اصلاح 
طلب و ميانه رو. اين مس��اله هم بر اس��اس عدد 

و رق��م نيس��ت. آقاي روحان��ي کابينه خود را بر 
اساس طيف بندي اصلاح طلب، اصولگرا و ميانه 
نمي بندد بلکه بر اساس توانايي هاي افراد و اينکه 
چه کسي مي تواند چه نقشي را ايفا کند، مي بندد. 
تفک��رات مختل��ف توقع دارند که نمايندگاني در 
دولت داش��ته باش��ند تا بتوانند نظرات خود را از 
طريق آن ها اعمال کنند اما اين به معناي تقسيم 

بندي گروهي نيست.
��� خ�ود اصلاح طلبان آيا س�همي براي حضور 

در دولت مي خواهند؟
ت��ا اي��ن لحظه که من با ش��ما صحبت مي کنم، 
گفتگويي دراين باره نش��ده اس��ت يا من لاقل از 

آن بي اطلاعم.
��� ب�ه س�راغ بخش دوم گفتگ�و برويم؛ يعني 
ليس�ت شوراي ش�هر اصلاح طلبان. انتقادات 
بس�يار زيادي از ليس�ت ش�وراي شهر اصلاح 
طلبان در تهران مطرح شد که بسيار پُر دامنه 
ب�ود. فک�ر مي کنيد ريش�ه اين انتق�ادات کجا 

بود؟
ش��ايد فرهن��گ کار جمع��ي و جبهه اي به اندازه 
کافي در ميان ما يعني کل آحاد جامعه به وجود 
نيامده باشد؛ اينکه ياد گرفته باشيم در کار جمعي، 
خودخواهد و تماميت خواه نباش��يم؛ اين مس��اله 
اص��لاح طل��ب و اصولگرا هم ندارد؛ بايد در اين 

زمينه کار بيشتري صورت بگيرد. 
��� يک کارگروه با عنوان »بررس�ي و ارزيابي« 
متش�کل از ۱۴ نف�ر در ش�وراي عال�ي اصلاح 
طلب�ان تش�کيل ش�د ک�ه وظيف�ه اش غربال 
نامزدهاي شوراي شهر بود. آقاي »جواد امام« 
از اعض�اي اي�ن کارگروه طي اعتراضي عنوان 
کرد که ضوابط مربوط به غربال نامزدها به هيچ 

وجه در اين کارگروه رعايت نشده است.
البته من معتقدم علاوه برايراداتي که آقاي امام 
مطرح کرده، ايرادات ديگري هم وجود داش��ته 
اس��ت اما اين ها با گفتگو و پرس��ش و پاس��خي 
ک��ه در جمع صورت مي گيرد، قابل ارائه اس��ت. 

صحبت هايي که مطرح مي ش��ود الزاما به معني 
صحيح بودن آن ها نيست. راجع به کل موضوع 
زماني مي توانيم صحبت کنيم که يک آس��يب 
شناس��ي صورت گرفته باشد. خود من انتقاداتي 
به نحوه بستن ليست شوراي شهر دارم که بعدا 

مطرح مي کنم.
��� س�هميه احزاب در ليس�ت ش�وراي ش�هر 
اص�لاح طلب�ان چگونه بود؟ يعني مثلا اين طور 
بود که گفته ش�ود حزب x يا حزب y هر کدام 
س�هميه خاص و مش�خصي در ليس�ت نهايي 

خواهند داشت؟
س��هميه اي ب��راي هيچ ح��زب و گروهي وجود 
نداش��ت اما ش��ايد برخ��ي احزاب باي��د رعايت 

مي کردند تا سهم بيشتري بر ندارند.

��� بايد رعايت مي شد؟
بله.

��� يعني رعايت نشد؟
حالا اين جزء همان موضوعاتي اس��ت که بايد 

بيشتر بررسي شود.
��� گفته ش�د که مثلا حزب اتحاد ملت س�هميه 

خواهي کرده است.
روي اين مس��ائل بايد گفتگو ش��ود؛ اظهار نظر 
قبل از گفتگو، يک طرفه به قاضي رفتن اس��ت؛ 
بايد بحث و گفتگو ش��ود؛ ش��ايد آن ها پذيرفتند 

که اشتباهي انجام شده است.
��� درباره گزينه شهرداري صحبتي در شوراي 

عالي يا شوراي شهر شده است؟
بله؛ هم کساني که درشهرداري سابقه کاردارند 
و هم کس��اني که س��ابقه ندارند، مطرح هستند. 
منتهي بايد دراين باره رفتارمنطقي تري صورت 
بگيرد؛به اين معني که به کارايي و نقش آفريني 
افراد توجه شود. امروزشهرداري در وضعيتي به 
شهردار جديد تحويل داده مي شود که بدهي اين 
مجموعه بنابر گزارش هاي رس��يده – نمي دانم 
چقدر صحت دارد - به۳۰ تا۶۰ هزارميليارد تومان 
مي رس��د. اگراين آماروارقام صحيح باش��د، بايد 
فکري به حال اين حجم ازبدهي هاي س��نگين 
بشود.ش��هردارآينده تهران بايد ازطرفي ارتباط 
خوبي با دولت داش��ته باش��د چراکه شهرداري از 
دولت طلب دارد؛دراين زمينه،نوعي تعامل ميان 
دولت و شهرداري لازم استما در حدود۹۰ چالش 
اساسي را درشهرتهران شناسايي وبراي حل اين 
چالش ها،درش��وراي عالي اصلاح طلبان برنامه 
ارائ��ه کرده ايم. ش��هردار آين��ده بايد به همه اين 
مس��ائل پاس��خ بدهد؛ بايد از طرفي ارتباط خوبي 
با دولت داش��ته باش��د چراکه شهرداري از دولت 
طل��ب دارد؛ در اي��ن زمينه، نوع��ي تعامل ميان 
دولت و ش��هرداري لازم اس��ت. از طرف ديگر 
شهردار آينده بايد رابطه خوبي با مجلس داشته 
باشد؛ چراکه شوراي شهر نمي تواند پاسخ گوي 
برخي از مشکلات حوزه شهري باشد و بايد اين 
قواني��ن در مجلس اصلاح شوند.ش��هردار آينده 
همچني��ن بايد با قوه قضاييه و بخش هاي ديگر 
هم رابطه خوبي داشته باشد. اينکه برخي دوستان 
مي گويند شهردار بايد يک »چهره ملي« باشد، 
صحيح است که توسط همه پذيرفته شده باشد. 
از طرف ديگر شهردار آينده نبايد نسبت به مسائل 

شهري، رويکرد سياسي داشته باشد.
 آقاي کمالي! اينکه هر���۲۱ نفر شوراي شهر 
تهران از اصلاح طلبان انتخاب ش�ده اند را آيا 
ب�ه ص�لاح اين جريان مي دانيد يا فکر مي کنيد 

مشکلاتي را مي تواند در آينده ايجاد کند؟
اين مساله در گذشته در بخش هاي مختلف اتفاق 
افتاده اس��ت؛ يعني گروهي، طوري رفتار کرده 
که گروه قبل از خود را - البته با راي مردم - به 
طور کلي کنار گذاشته است. در مجلس و شوراي 
ش��هر چندين مرتبه اين اتفاق رخ داده است.من 
به سيس��تم خودکنترلي و تضارب آرا معتقدم اما 
اين اتفاق يعني يک سويه شدن جريانات، بارها 
رخ داده است و از طرفي نشان داده شده، افرادي 
که پيروز مي شوند به اين نکته توجه نمي کنند که 
در صورت نداشتن عملکرد مناسب، موقعيت خود 

را در دوره بعد از دست خواهند داد.
��� نظرات متفاوتي درباره آينده ش�وراي عالي 
سياست گذاري اصلاح طلبان مطرح مي شود؛ 
عده اي موافق ادامه فعاليت ش�ورا هس�تند و 
برخي ديگر مخالف. به نظر ش�ما چه آينده اي 

درانتظار اين شورا خواهد بود؟
اين مس��اله بايد در ش��وراي هماهنگي اصلاح 
طلبان بحث ش��ود که هنوزگفتگويي دراين باره 
نداشته ايم. جلسه اين شورا دوهفته پيش رسميت 

پيدا نکرد.

حسين کمالي تشريح کرد؛

کارآمدی، ملاک انتخاب کابينه نه سهم خواهی 

با تداوم رشد صنعت بيمه
 ضريب نفوذ بيمه در پايان سال ۹۵به ۲/۲درصد رسيد

دکت��ر همتي در دومين نشس��ت هم 
انديشي با مديران ارشد صنعت بيمه در 
چهل و ششمين سالگرد تاسيس بيمه 
مرکزي، ضمن ابراز اميدواري نسبت 
به آينده صنعت بيمه اجراي سه وظيفه 
حاکميتى درقانون بيمه مرکزی، يعنى 
وظيف��ه حمايتى، هدايتي و نظارتى را 

اولويت اصلي بيمه مرکزی دانست.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از 
اداره کل روابط عمومي و امور بين الملل بيمه مرکزي، دکتر همتي رئيس کل بيمه مرکزي 
در اين نشست از زحمات ۴۶ ساله فعالان صنعت بيمه و بنيانگذاران بيمه مرکزي تقدير کرد 
و گفت: صنعت بيمه در اين مدت پيشرفت هاي خوبي داشته و الان نسبت به ساير بازارهاي 
مالي در وضعيت خوبي قرار دارد. شايد بيمه مرکزي و شورايعالي بيمه هنوز از تمام ظرفيت هاي 
خود استفاده نکرده اند اما ساماندهي بازار بيمه درطول ۴۶سال گذشته بتدريج اهميت اين 
نهاد مهم حاکميتى را آشکارساخت و امروز نقش مهمى درصنعت بيمه ايفا ميکند.  رئيس 
کل بيمه مرکزي افزود: ما در تلاش��يم در ش��رايط آرام تصميمات بهينه بگيريم و نگذاريم 
تصميمات عجولانه دوباره صنعت بيمه را دچار تنش کند اما بايد به اين نکته هم توجه داشت 
که اگر در شرايط ايده آل قرار داشتيم، ميتوانستيم بهتر عمل کنيم اما صنعت بيمه هم متاثر 
از شرايط محيطى اقتصادي کشور است.  وي افزود: ما بايد شرايط را به سمتي ببريم که هر 
سه بعد وظايف حاکميتي يعنى حمايت، هدايت و نظارت را اجرا کنيم چرا که من به آينده 
صنعت بيمه اعتماد دارم و با مديران خوبي که دارد ايمان دارم در کوتاهترين زمان ممکن به 
وضعيت مطلوب ميرسد کما اينکه پرداخت خسارت حوادث متعدد اخير خود نشانگر توانايي 
صنعت بيمه بود.  دکتر همتي با اشاره به لزوم تعريف صحيح از نقش هاي ارکان صنعت بيمه 
گفت: بيمه مرکزي با تصويب آيين نامه حاکميت شرکتي سعي در اجراي خود کنترلي در 
شرکت هاي بيمه را دارد وميخواهد از رعايت حقوق ذينفعان خصوصا بيمه گذاران وسهامداران 
جزء مطمئن باشد و تمايلي به دخالت در امور شرکت ها ندارد و سنديکاي بيمه گران و انجمن 
حرفه اي صنعت بيمه مي توانند با دفاع از حوزه صنفي خود وکنترل های لازم وتقويت رقابت 
سازنده وغير مکارانه در اين حوزه به ما کمک کنند اما طبق قانون نظارت حاکميتى فقط بر 

عهده بيمه مرکزي است و قابل واگذاری نيست. 

مدير عامل بيمه آسيا:
 اولويت اول استفاده از توان و ظرفيت نيروهاي داخل شرکت است

آيي��ن معارفه معاونين فني بيمه هاي 
ام��وال، مالي و اقتصادي،توس��عه و 
برنامه ريزي، مدير امور مالي و رييس 
شوراي فني بيمه آسيا با حضور نايب 
ريي��س هيأت مدي��ره و مديرعامل، 
اعض��اي هي��أت مدي��ره، معاونين 
مديرعامل و مديران اين ش��رکت در 
دفتر مديريت عامل بيمه آسيا برگزار 

شد.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از روابط عمومي بيمه آسيا،دکتر کاردگر، نايب رييس 
هيأت مديره و مديرعامل بيمه آس��يا در س��خناني، انتصابات جديد را در راس��تاي تکميل 
چارت جديد س��ازماني اين ش��رکت دانس��ت و گفت : اولويت اول بيمه آس��يا ، اس��تفاده از 
توان و ظرفيت نيروهاي داخل شرکت است و جايگاه پست ها را اشخاص با حضور تاثير 

گذارشان بها مي دهند.
مدير عامل بيمه آسيا با توصيف معاونت توسعه وبرنامه  ريزي به عنوان قلب شرکت بيان 
داش��ت : به��ره  ب��رداري از تکنولوژي  هاي روز دنيا ب��راي اداره اين معاونت يک ضرورت 

انکارناپذير است که مي بايست مدنظر مسئولان آن قرار گيرد.
نايب رييس هيأت مديره بيمه آسيا ضمن قدرداني از تلاش فرامرز خجير در حوزه معاونت 
فني بيمه هاي اموال به دليل موفقيت ها و تبريک به مسعود بادين، اظهار داشت : اميدواريم 
روند ارتقاء و توسعه معاونت بيمه  هاي اموال بيمه آسيا با سرعت و دقت هرچه بيشتر ادامه 
يابد. دکتر کاردگر در ادامه با قدرداني از تلاش دکتر نوراللهي در معاونت توسعه و برنامه 
 ريزي بيمه آسيا گفت : دعوت از پژوهشگران قدرتمند و متخصص، اعزام کارشناسان به 
خارج از کشور به منظور آموزش و انتقال دانش به داخل شرکت ،تقويت واحد R&D و 
اتصال واحدهاي دانشگاهي به صنعت بيمه و بيمه  آسيا از جمله وظايف و الزامات معاونت 
توس��عه و برنامه  ريزي اس��ت. مديرعامل بيمه آس��يا با آرزوي موفقيت براي داود س��رايي 
در سمت مدير مالي بيمه آسيا ، انتظارات از واحد مالي را اصلاح آيين  نامه  ها و مقررات، 
تلاش در راس��تاي ايجاد ارتباط تنگاتنگ با واحدهاي فني و س��اير بخش ها، تلاش در 
جهت وصول مطالبات، دارا بودن توان بالاي تحليل به دليل دراختيار داشتن اطلاعات، 

استخراج هزينه تمام شده يک بيمه  نامه يا پروژه بيمه  اي و ... عنوان کرد.

شاخصه هاي سرمايه انساني صنعت بيمه
 از ديدگاه مديرعامل بيمه کوثر

ش��اخصه هاي س��رمايه انساني در 
در  هوش��مندي  بيم��ه،  صنع��ت 
اقتص��ادي،  دي��د  کس��ب وکار، 

تحول گرايي، تدين و تعهد است.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تج��ارت به 
نق��ل از روابط عمومي بيمه کوث��ر؛ 
مديرعام��ل ش��رکت در دي��دار ب��ا 
کارکن��ان و نمايندگان سرپرس��تي 
اس��تان تهران، ضم��ن بيان مطلب 
ف��وق، تصريح ک��رد: داش��تن تدي��ن، تعه��د و روحي��ه خدمت  گ��ذاري، صداق��ت 
مق��ررات  ب��ه  پايبن��دي  مس��ئوليت پذيري،  انص��اف،  و  عدال��ت  ش��فافيت،   و 
و تعه��دات، حفظ کرامت انس��اني، رقابت س��الم، امان��ت داري و راز داري، کمال جويي 
 و رش��د علمي، جانش��ين پروري، رعايت اخلاق حرفه اي، نظم  و انضباط و تعلق خاطر

 ب��ه ش��رکت، روحي��ه تع��اون و هم��کاري و همچني��ن توس��عه فرهنگ س��ازماني، 
ايج��اد فض��اي فرهنگ��ي و معن��وي و ام��ر ب��ه مع��روف و نه��ي از منک��ر، ازجمل��ه 
ارزش ه��اي حاک��م ب��ر اين ش��رکت اس��ت که بايس��تي هم��ه کارکنان ش��رکت به 
آن عم��ل کنن��د و در تروي��ج آن کوش��ا باش��ند. تنه��ا در اي��ن صورت اس��ت که عامل 
 انس��اني تبديل به يک س��رمايه لايزالي خواهد ش��د که مزين به نام س��رمايه  انس��اني

 مي گردد.
مجيد مش��علچي فيروزآبادي نيروي انس��اني را س��رمايه کلان و بهترين عنصر مزيت 
رقابت��ي ش��رکت دانس��ت و  ب��ا بي��ان مطلب فوق اف��زود:  باتوجه بدين امر اس��ت که 
نيروي انس��اني بس��ترهاي صعود يا افول ش��رکت را فراهم مي س��ازند که اميدوارم 
ش��رکت بيمه کوثر با بهره مندي از س��رمايه هاي انس��اني خبره و نواور و نيز مش��ارکت 
 و همراهي آن ها در اقدامات تصميم س��از زمينه هاي رش��د و تعالي ش��رکت را فراهم 

سازد. 
مجيد مش��علچي فيروزآبادي نگاه مس��ئولان شرکت بيمه کوثر به شبکه فروش را يک 
نگاه راهبردي و حياتي دانست و خاطرنشان کرد: با طراحي شناسنامه کاري براي هر 
يک از اعضاي شبکه فروش و بررسي عملکرد آن ها براساس برنامه هاي تعيين شده، 

سطح بندي شبکه فروش صورت مي گيرد.

اهداء لوح سپاس بيمه دي
 به افسر وظيفه شناس راهنمايي و رانندگي

بيم��ه دي ش��عبه ايلام با اه��داء لوح 
س��پاس از عملکرد شايس��ته افس��ر 
راهنمايي و رانندگي استان تقدير کرد. 
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از 
روابط عمومي بيمه دي؛ مديريت شعبه 
اي��لام ب��ا توج��ه به عملک��رد يکي از 
افسران راهنمايي و رانندگي استان در 
خصوص عدم ترسيم کروکي خسارت 
مال��ي جرحي در يک صحنه س��ازي 
تقلبي تصادف، در خردادماه ۹۶ ، با ارسال لوح سپاس از وظيفه شناسي ايشان تقدير به عمل 
ورد. تکريم از سرگرد رحمان محمدياري در جلسه اي که براي بررسي تصادفات ساختگي 

در پليس راه استان ايلام با نيروي انتظامي استان تشکيل شده بود، انجام  گرفت.

بخشنامه بيمه آرمان براي بخشودگي
 100 درصد جريمه موتورسيکلت ها 

ش��رکت بيمه آرمان به کليه واحدهاي صدور 
 خود اعلام کرد که از موتورسيکلت هاي فاقد
ب��ه آن  دارن��دگان  ک��ه  نام��ه  بيم��ه    
ثال��ث ش��خص   نام��ه  بيم��ه  خري��د    
درياف��ت جريم��ه   ، نماين��د  اق��دام     

  نکنن��د. ب��ه گزارش روزنامه تجارت به نقل از 
رواب��ط عمومي بيم��ه آرم��ان، مديريت امور 
ش��عب اين ش��رکت در بخش��نامه اي به کليه 
واحده��اي ص��دور اعلام کرد که بر اس��اس 
مصوبه بيمه مرکزي از اول تير تا پايان ش��هريور 1۳۹۶ براي موتورس��يکلت هاي فاقد 
بيمه نامه که به خريد بيمه نامه ش��خص ثالث اقدام مي کنند، 1۰۰ درصد مبلغ جريمه 
بند)ب( ماده ۲۴ قانون بيمه اجباري خس��ارت وارد ش��ده به ش��خص ثالث در اثر حوادث 

ناشي از وسايل نقليه مصوب سال 1۳۹۵ را دريافت نکنند.

اخبار بیمه

روحاني امروز، روحاني ۳۵ سال پيش نيست

  کمالی:
آق�اي روحاني کابين�ه خود را بر 
اساس طيف بندي اصلاح طلب، 
اصولگ�را و ميان�ه نمي بندد بلکه 
ب�ر اس�اس توانايي هاي افراد و 
اينک�ه چ�ه کس�ي مي تواند چه 
نقش�ي را ايف�ا کن�د، مي بن�دد. 
تفک�رات مختل�ف توق�ع دارند 
که نمايندگاني در دولت داش�ته 
باشند تا بتوانند نظرات خود را از 
طري�ق آن ها اعمال کنند اما اين 
به معناي تقس�يم بندي گروهي 

نيست

  کمالی:
من فکر مي کنم اس�اس اشتباه 
ب�ه ص�دا و س�يما ب�از مي گردد؛ 
ص�دا و س�يما اين کاره نيس�ت 
و بل�د نيس�ت! ص�دا و س�يما در 
برگ�زاري مناظره ها و همچنين 
در زم�ان برگ�زاري انتخاب�ات، 
اش�تباهات اساسي داشت. من 
دي�دم ک�ه تخطئ�ه اص�ل وفرع 
نظ�ام درمذاکرات طرفين وجود 

داشت

مديرعامل س��ازمان تأمين اجتماعي تعامل مس��تمر و ارتباط هميش��گي با اقشار مختلف 
مردم را ويژگي مشترک اين سازمان و اهالي سينما و اصحاب رسانه دانست و گفت: ما 
مش��ترکات زيادي با اهل هنر و قلم داريم. همه ما مردم را دوس��ت داريم و عموم مردم 
مخاطبان ما هستند. به گزارش روزنامه تجارت به نقل از اداره کل روابط عمومي سازمان 
تأمين اجتماعي، دکتر س��يدتقي نوربخش در مراس��م اکران فيلم س��ينمايي آپانديس 
ب��ا حض��ور جمعي از مديران مس��ئول، س��ردبيران و خبرنگاران ح��وزه تأمين اجتماعي، 
پيشکس��وتان مطبوعات و عوامل س��اخت اين فيلم س��ينمايي افزود: از هنرمندان دعوت 
مي کني��م ک��ه موضوع��ات تأمين اجتماعي را دغدغه خود قرار دهند و به توليد آثار هنري 

در اين حوزه بپردازند.
وي ادامه داد: فيلم آپانديس يک اثر هنري خوب و برجس��ته اس��ت و يکي از موضوعات 
مبتلابه روز را به تصوير مي کشد و يکي موضوع اجتماعي روز را مورد مداقه قرار مي دهد. 

دکتر نوربخش با بيان اينکه تأمين اجتماعي س��ازماني اجتماعي و اقتصادي اس��ت که 
نيمي از جمعيت کشور را تحت پوشش دارد، گفت: تأمين خدمات درماني مورد نياز درمان 
نيمي از مردم کش��ور و همچنين معيش��ت بازنشس��تگان و مس��تمري بگيران که همراه با 
اعضاي خانواده به ۵ ميليون نفر مي رسند، نيز بر عهده سازمان تأمين اجتماعي است. وي 
افزود: س��ازمان تأمين اجتماعي متعلق به خود مردم اس��ت و با س��رمايه آنان شکل گرفته 
و به آنان خدمت مي کند. مديرعامل س��ازمان تأمين اجتماعي با اش��اره به س��ابقه بيش از 
۶۰ س��اله اين س��ازمان، اظهار داش��ت: پيشينه سازمان تأمين اجتماعي به سال 1۳۳۲ باز 
مي گردد و با توسعه خدمات در حال حاضر 1۸ نوع خدمت به جامعه هدف ارائه مي شود. 
دکتر نوربخش گفت: س��ازمان تأمين اجتماعي در دولت هاي نهم و دهم ش��رايط خوبي 

نداش��ت و با مس��ائل حاش��يه اي آلوده شده بود. يکي از حاشيه هايي که براي اين سازمان 
ايجاد ش��ده بود انتش��ار روزنامه براي پيگيري اهداف سياس��ي خاص بود. وي افزود: به 
همي��ن دلي��ل در ابت��داي دول��ت تدبير و اميد انتش��ار روزنامه متوقف ش��د و ما به اين فکر 
کرديم که همه رس��انه ها و روزنامه هاي کش��ور رس��انه سازمان تأمين اجتماعي هستند و 
در اين دوره ارتباطي صميمانه و توام با صداقت با رس��انه ها داش��تيم. مديرعامل س��ازمان 
تأمين اجتماعي ش��فافيت و نقدپذيري را از مهمترين ويژگي هاي اين س��ازمان برش��مرد 
و گفت: سازمان تأمين اجتماعي متعلق به مردم است بايد از شفافيت برخوردار باشد. از 
اصحاب رسانه قدرداني مي کنيم که با تعامل سازنده و توجه کافي به اين سازمان امکان 

شفافيت و پاسخگويي را فراهم مي کنند.

دکتر نوربخش: هنرمندان موضوعات تأمين اجتماعي را دغدغه خود قرار دهند


